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Hvis  bare l idt  af  al t  det  for færdelige, 
som sker,  kan sk yldes Guds vrede – 
skulle  v i  nok hel lere indføre nogle f lere 
bededage end af skaffe  den sids te,  v i  har.

A f  J e n s J ø r g e n R a s m u s s e n ,  s o g n e p r æ s t  o g m e d l e m a f  D B I ’s  r e p r æ s e n t a n t s k a b

KAN DE T VÆR E
GUDS  VR EDE?
S Å NY T TER  KUN B ØN!

BARE IKKE GUD
Det er blevet helt legitimt at vise vrede, når den 
er berettiget og retter sig mod ondskab og uret-
færdighed. Men underligt nok er der én, der ikke 
må blive vred – det er Gud! 

I Bibelen får vi dog både i Det Gamle og i Det 
Nye Testamente et tydeligt billede af, at Gud kan 
blive vred – ikke hidsig og opfarende, men vred 
over ondskab og uretfærdighed. Gud er meget 
tålmodig og overbærende, men han lader ikke 
menneskers synd passere for evigt uden konse-
kvenser. 

GUDS RE TFÆRDIGE VREDE
I Romerbrevets første kapitel læser vi, at Guds 
vrede åbenbares over ugudelighed og uretfær-
dighed ved, at han overgiver os mennesker mere 
og mere til vores egne forvildede gudsfjendske 
tanker. I andre sammenhænge viser hans vrede 
sig i naturen eller kulturen gennem misvækst, 
modgang, sygdomme, katastrofer, krige m.m. Det 
er ikke dermed alle ulyksaligheder, som er udtryk 
for Guds vrede – langtfra – men ifølge Bibelen 
kan de være det. 

TEGN PÅ GUDS VREDE?
Kan nogle af de forfærdelige ting, der sker i 
øjeblikket; klimakrise, pandemi og krig i Europa 
faktisk være et udtryk for Guds vrede? Vrede 
over al den uretfærdighed, mennesker forvolder? 
Over den vestlige verdens selvretfærdighed og 
hovmod? Over, at vi gør os selv til guder? Over 

ringeagt for moder- og faderskab? Over drab på 
tusindvis af ufødte? Over ægteskabsbrud, tyveri 
og løgn? Over misbrug, vold og udnyttelse af 
mennesker, dyr og natur? 

KUN BØN NY T TER
Hvis bare lidt af alt det forfærdelige, som sker, 
skyldes Guds vrede, skulle vi nok hellere indføre 
flere bededage, end afskaffe den sidste. For hvad 
andet end bøn og bekendelse nytter så noget? 
Som der står i Jonas´ Bog kap. 3 vers 8-10: Både 
mennesker og dyr skal klæde sig i sæk og råbe 
til Gud af al magt. De skal vende om fra deres 
onde vej og holde op med at øve vold. Måske vil 
Gud så fortryde og vende om fra sin glødende 
vrede, så vi ikke går til grunde.« Da Gud så, 
at de vendte om fra deres onde vej, fortrød han 
og bragte ikke den ulykke over dem, som han 
havde truet dem med.

Månedens citat

Ven lige ord kan være kor te 
og lette  at  s ige,  men deres 
ekko er  helt  uden grænser.
Moder Teresa



DBI’ER BLIVER MISSIONÆR I  E TIOPIEN
Cand.theol. Andreas Vilrik Bruun 
skal sammen med familien udsendes 
af Promissio som missionærer til Etio-
pien gennem Mekane Yesus-kirken. 

Læs mere om dem på www.promissio.dk Bed for 
Andreas, Tanja og deres tre børn.

MICHAEL AGERBO MØRCH 
FÅR UDGIVE T SIN PH.D.

DBI-lærer Michael Agerbo Mørch for-
tæller: “Jeg forsvarede min ph.d. i maj 
2022, men jeg havde været så heldig 
at få en forhåndsaftale med det tyske 

forlag Vandenhoeck & Ruprecht, fordi en tysk 
professor tidligere havde læst nogle af mine ting 
og gerne ville have mig ombord på en serie, han 
redigerede. Efter forsvaret skulle den så igennem 
den obligatoriske fagfællebedømmelse, men det 
gik heldigvis godt og glat, så nu er den allerede 
på gaden. Virkelig dejligt. Bogen kommer med et 
bud på, hvorvidt systematisk teologi lever op til 
almindelige kriterier for videnskabeligt arbejde. 
Det er en stor og lang bog, men forhåbentlig også 
spændende og stimulerende.”
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Til DBI’s årsmøde d. 21. april kl. 19.00 får vi 
bl.a. besøg af Johannes Baun, generalsekretær 
for Bibelselskabet. Han vil fortælle om Bibelsel-
skabets mission om at gøre Bibelen nærværende 
i samfundet, i kirken og for den enkelte – og så 
vil han fortælle om den kommende autoriserede 
bibeloversættelse. Til årsmødet er der også sidste 
nyt fra arbejdet på DBI – og så fremlægger vi 
årsregnskabet for 2022. Der bliver også mulighed 
for at være med online. Se www.dbi.edu

DBI’ER PRÆS T  I  HILLE R Ø D  KIR KE
Cand.theol. Joachim Skriver blev i ja-
nuar ordineret i Helsingør Domkirke, 
hvor han er blevet ansat som præst 
i Hillerød kirke. Vi sender Joachim 

gode ønsker med på vejen.
 
DBI’ER PRÆS T  I  VIGERSLE V  KIR KE

D. 5. marts blev cand.theol. Henrik 
Kofod Larsen ordineret i Københavns 
Domkirke. Han er ansat som sogne-
præst i Vigerslev kirke i København. 

Vi ønsker også Henrik og familien alt godt i det 
nye arbejde.

DBI’ER BLIVER U NGD OMSKONSULE NT
Bachelor i teologi, Michael Pagaard 
Haahr, er blevet ansat som ungdoms-
konsulent i Luthersk Missions Unge. 
Michael arbejdede i sin studietid bl.a. 

som ungdomsrejsesekretær med ansvar for at 
prædike i ungdomsgrupper rundt om i landet. Vi 
ønsker også Michael alt godt.

Til årsmødet fortæller Bibelselskabets 
generalsekretær, Johannes Baun, om den inderste 

nerve i arbejdet med bibeloversættelse: At enhver skal 
møde Guds ord. Årsmødet kan også følges online.

Når du sætter  din giver tjenes te 
i  s ys tem,  gør  du en aktiv 
indsats  for  at  gro og opdyr ke 
nye gode teologer.

NY T FRA DBI

DBI’s fagligt anerkendte bibeltro teologiuddannel-
se er desværre hverken gratis eller SU-berettiget.
Derfor må alle gode kræfter arbejde sammen om 
at give den bedste teologiske uddannelse til kom-
mende præster, missionærer, menighedsledere, 
ungdomsmedarbejdere etc. Vi har brug for dem i 
menighederne og i det kirkelige arbejde.

F ORBØN, S TØT TE OG UNDERVISNING
Vi kan alle være med til at gro og opdyrke nye 
teologer ved at gøre en indsats i det vigtige og 
forbøns- og støttearbejde. Selve undervisningen 
kan vi så overlade til lærerne på DBI. 

GODE TEOLOGER BLIVER …
 dygtige præster, missionærer, menighedsledere, 
forkyndere, ungdomsledere, børnemedarbej-
dere etc. – også til de næste generationer.

 fagteologer, der kan tænke tro ind i tidens kom-
plicerede problemstillinger og give gode svar, 
der bygger på sund teologi.

 
TIPS TIL ,  HVORDAN DU KAN S TØT TE
 Bliv fastgiver. I stedet for at give et beløb en 
gang imellem, så sæt din betaling i system:

– Opret en Betalingsserviceaftale – så husker 
den for dig.

– Lav et fast træk på MobilePay – MobilePay 
Subscription – så styrer du det hele gen-
nem din MobilePay app. 

 Lav et gavebrev. Lav en 10-årig gavebrevsaftale 
til DBI på et fast beløb eller en procentsats af 
din indtægt. Så ved DBI lidt mere om, hvad de 
kan regne med af indtægter.

 Husk DBI i dit testamente. Det kan lade sig 
gøre at testamentere til DBI, uden at det går 
ud over dine andre arvinger. Læs mere om det 
på DBI’s hjemmeside under STØT DBI/TESTA-
MENTE

Opret en fast aftale eller et gavebrev på www.dbi.
edu

EN AF DBI’ S  VENNER F ORTÆLLER 
HER,  HVORF OR HUN S TØT TER 
ARBEJDE T.

Jeg hedder Laura Kofoed Lundberg, er 30 år, 
bor i Aarhus og er i gang med en kandidat i 
Pædagogisk Psykologi. Jeg har været giver til 
DBI i 8 år, og valgte for 4 år siden at tilmelde 
mig en Betalingsserviceaftale, fordi jeg synes, 
at formålet med DBI er rigtig godt og vig-
tigt, og jeg håber vi kan have DBI mange år 
endnu. Derfor vil jeg gerne støtte DBI. 

Men i en travl hverdag kan jeg let glemme 
det, og hvis jeg skal forholde mig til om og 
hvor meget, jeg skal give hver gang, så får jeg 
det ikke gjort. Derfor er denne faste, auto-
matiske aftale rigtig god og vigtig for mig. Det 
tror jeg også, mange andre kan have glæde af 
at oprette.

Årsmøde: 
Bibelen til danskerne

Nyt om navne fra DBI

Gro en ny teolog!
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Er vi på vej 
til at blive 
YouTube-
kristne?

Både sunde ud ford r i nger  og jammer lig 
te ologi  er  kun få  kl ik  væk på inter nettet .

A f L a r s  M a l m g a a r d J e n s e n ,  s t u d . t h e o l .  o g 
i n f o r m a t i o n s m e d a r b e j d e r  i  N o r e a  M e d i e m i s s i o n

TEOLOGISK VARSOMHED
Alligevel er det nødvendigt at være bevidst om, at 
forkyndelsen hos mange amerikanske forkyndere 
– også mine favoritter fra fx The Gospel Coalition 
(TGC) – isoleret set kan være en sund 
udfordring. Men forkyndelsen 
hænger sammen med et helt 
teologisk system, der flere ste-
der adskiller sig fra en luthersk 
teologi. Betoningen af Guds al-
magt er i deres teologi ikke ad-
skilt fra en teologi om dobbelt 
forudbestemmelse. Det hellige 
liv er for mange calvinister et 
tegn på, at man er forudbestemt 
til frelse, hvilket kan give forkyn-
delsen et til tider lovisk præg. 
De bibelcentrerede prædikener 
har ofte en anden fortolkning af 
centrale vers end en luthersk, 
hvorfor man hurtigt vil møde en 
anden forståelse af dåb, nadver 
og meget andet. TGC er blandt 
dem, der ligger tættest op ad 
en luthersk teologi. Alligevel 
er ovenstående noget, man bør 
være opmærksom på hos teo-
loger fra disse sammenhænge.

Hvis man dernæst bevæger 
sig væk fra de bibeltro refor-
merte, kan man hurtigt støde 
ind i teologer, der har en mar-
kant anderledes evangeliefor-
ståelse, retfærdiggørelseslære 
eller fortabelsesteologi. Der 
er intet sorterings-apparat 
for sund teologi på YouTube. 
Hvad der begynder med sun-
de udfordringer, kan med få 
klik via algoritmerne havne i 
en jammerlig teologi, hvor et 
isoleret prædikenklip måske 
ikke lyder så galt, men præ-
dikantens teologi kan være dybt 
usund. En afsenders teologi afgø-
res ikke ud fra en enkelt prædiken 
eller to. Derfor plejer jeg som regel at 
læse mig til, hvilken sammenhæng en teolog hører 
hjemme i, og hvad de ellers står for, inden jeg lyt-
ter mere til dem. 

PRAK TISKE OVERVEJEL SER
En anden overvejelse handler mere om de 
praktiske konsekvenser. Skaber YouTube-kristen-
dommen urealistiske forventninger til den lokale 

forkyndelse? Og risikerer jeg at 
isolere mig fra det lokale kristne 
fællesskab? Måske. I hvert fald, 
hvis jeg ikke er bevidst om 
det … 

De fleste danske præster og 
prædikanter må erkende, at 
hverken tid eller evner kan 
stå mål med de store internet-

fænomener. For mig selv er 
det en nødvendig påmindelse, 
at søndagens lokale prædikant 
ikke skal sammenlignes med 
det seneste YouTube-klip. Som 
én sagde: ”Vi kan jo ikke altid 
holde (og høre) prædikener, der 
er over gennemsnittet!” Nogle 
gange falder de igennem både 
med indhold og retorik – og 
Gud velsigner alligevel. 

Dernæst er den lokale 
menighed en god vaccination 
mod et isoleret kristenliv. De 
konkrete mennesker ved si-

den af mig er jo nogle kødelige 
syndere, og de har ofte brug for 

tilgivelse. Men det samme kan de 
jo sige om mig! Den påmindelse 
er lettere at ignorere når man 
sidder alene, end når man sam-
men med andre i menigheden 
lytter til en jævnt formuleret 
formaning. Fællesskabet med 
kristne brødre og søstre kan 
aldrig erstattes digitalt.  

BE VIDS T F ORBRUGER
Det hører med til nutidens arse-

nal af muligheder, at den næste 
bog kun er et klik væk på Amazon, 
og den næste podcast eller prædi-
ken hentet fra internettets uendelige 

lager. Det er blevet moderne at tale 
om (klima)bevidst forbrug mm. Når det drejer sig 
om teologien, kræver det også, at vi er ”bevidste 
forbrugere”.

Om søndagen er jeg som regel til møde i Luthersk 
Mission, hvor vi bekender os til Bibelen som 
Guds ord, og regner de lutherske bekendelses-
skrifter for at være en god sammenfatning af de 
sandheder, Gud har åbenbaret i sit ord. Om man-
dagen læser jeg måske en opbyggelig amerikansk 
bog, eller lader mig fange af YouTubes algoritmer 
og klikker mig igennem det ene prædikenklip 
efter det andet. Igen på engelsk og ofte fra USA. 
Nogle gange er det også lutheranere, der duk-
ker op – men for det meste er det navne fra den 
evangelikale bevægelse i USA, der rummer alt fra 
baptister og presbyterianere til anglikanere. Det 
giver både muligheder, men også anledning til 
refleksioner. 

E T GODT SUPPLEMENT
I den forkyndelse og i de bøger, jeg hyppigst 
benytter, er det navne som Kevin DeYoung, D.A. 
Carson og John Piper, der går igen. Hos dem 
fremhæves Guds almagt tydeligere end herhjem-
me. Troens konsekvenser for livet betones. Lange 
og bibelcentrerede prædikener med tyngde er de 
ikke bange for. Kulturelt oplever jeg en forkyn-
delse, hvor følelserne sidder mere ude på tøjet 
end i det kølige Skandinavien, og hvor hele min 
person inddrages. Alt sammen gode udfordringer 
for min teologi og praksis, og et godt supplement 
til den lutherske tradition, der også er hjerteblod 
for mig. Teologien, som jeg henter på nettet, kan 
give sunde nye vinkler, som måske overses i den 
danske lutherske andedam. 
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Der findes et berømt foto af præsident John F. 
Kennedy, taget i Det Ovale Værelse i Det Hvide 
Hus. Enkelte danske statsministre har fået lov at 
møde USA’s præsident i Det Ovale Værelse. Her 
møder man kun op efter lang forberedelsestid og 
med en præcis dagsorden, hvis det skal lykkes at 
få lidt med om, hvordan verden ser ud fra dansk 
side – måske få en lille fodnote ind i en storpoli-
tisk diskussion.

På fotoet ser man præsidentens to børn, der 
danser på et tæppe på hans kontor. Præsiden-
ten er intenst optaget af sine to børn og sidder 
og klapper til deres dansetrin Børnene har ikke 
et halvt år i forvejen bedt om en audiens hos 
præsidenten. De er børn af huset og er kommet 
forbi for at hilse på deres far og vise ham, hvad 
de kan. På den måde kommer de til at illustrere, 
hvad kristen bøn er. Bøn er den samme relation 
til Gud, som et lille barn har det til sin far eller 
mor. Barnet fortæller om sine glæder og sorger og 
alt, hvad det er optaget af. Dette er kristen bøns 
inderste væsen. 

MUSLIMSK , JØDISK ELLER HEDENSK BØN
Når Jesus i bjergprædikenen underviser sine di-
sciple i bøn, gør han opmærksom på, at både jøder 
og hedninger beder. Fx den bøn Baalsprofeterne i 
beretningen om Elias på Karmelsbjerget beder. De 
råber og skriger og har en intensitet i deres bøn. 
De er, hvad vi i dag måske vil kalde meget autenti-
ske i deres bøn. Elias har dog kun hån tilovers for 
deres gudsdyrkelse: Måske er jeres gud på toilet-
tet og kan ikke lige høre jer (1 KONG 18,27). Jesus har 
faktisk heller ikke den store respekt for det jødi-
ske folks bønner. Her var tanken, at man skulle 
bede i offentlighed og synlighed for at kunne være 
et eksempel for andre, og at den enkelte med sin 
retfærdige livsstil gjorde sig kvalificeret til at blive 
bønhørt (JOH 9,31). De har allerede fået deres løn, 
siger Jesus med henvisning til den ære og aner-
kendelse, de modtager fra deres omgivelser. 

” VOR FADER”
Da vi for nogle år siden havde besøg af en repræ-
sentant for det jødiske trossamfund i København 
på Dansk Bibel-Institut, spurgte en studerende 
ham, om en jøde kunne identificere sig med Jesu 
bøn Fadervor. Efter at have læst bønnen fra ende 
til anden nikkede han og sagde: ”Ja, det er en god 
jødisk bøn”. Alligevel er jeg sikker på, at en jøde 

og en kristen vil lægge noget meget forskelligt i de 
ord og udtryk, som Jesus bruger i Fadervor. En 
jøde kan godt finde på at kalde Gud ”vor Fader”. 
Modsat en muslim, hvor ordet far ikke optræ-
der blandt de 99 navne, der bruges om Allah i 
Koranen. Men jøderne bruger normalt udtrykket 
”fader” om Gud i betydningen ”skaber”, ”ophav”. 
Ligesom fx Jakob bruger det, når han kalder Gud 
for ”lysenes fader” (JAK 1,17). Men Jesus bruger 
ordet fader i den nære familiære relation, som et 
lille barn bruger i forhold til sin far. Kristen bøn 
er ifølge Jesus den trygge og nære relation, som et 
lille barn kan have til sin far eller sin mor. 

For en jøde eller en muslim er en sådan re-
lation anstødelig. Gud i himlen må tiltales med 
tilbørlig respekt og anerkendelse. Der må være et 
vist niveau over en audiens hos himlens og jor-
dens skaber på samme måde, som når en uden-
landsk politiker får lov at møde USA’s præsident i 
Det Hvide Hus. Men en kristen følger Paulus, når 
han siger: ”I har fået den ånd, der giver barne-
kår, og i den råber vi: Abba, fader”. (ROM 8,15)

I  JESU NAVN
De første kristne holdt fast ved bønnerne, står 
der i ApG 2,42. Det er de bønner, vi finder i de 
bibelske salmer. Der var bibelske salmer til stort 
set alle situationer, og det gjorde, at jøderne inte-
grerede Salmernes Bog i deres daglige bedetimer. 
Denne praksis fortsætter de kristne med. Alligevel 
er der en markant forskel på bønnens indhold. 
De kristne beder bønnerne i Jesu navn, dvs. på 
baggrund af julens og påskens begivenheder og ud 
fra en overbevisning om, at Jesus er opfyldelsen 
af messiasløfterne i Det Gamle Testamente. Når 
han med sin død har fjernet vores skyld, så kan 
vi frimodigt komme til Gud med alle små og store 
ting og lægge hele vores liv i hans hånd. Vi er ikke 
selv værdige til at møde Gud, men på baggrund af 
Jesu navn er det muligt. 

MØDE T MED KONGERNES KONGE
Det må være en stor ære at være barn af en ind-
flydelsesrig præsident i USA. Og så alligevel. Få 
måneder efter at dette foto blev taget, blev John F 
Kennedy dræbt af et skud, mens han sad i sin bil. 
Når vi som kristne omsætter vores bekymringer 
til bøn, er det den almægtige, vi påkalder. Vi er 
altid velkommen hos ham, og den bibelske opfor-
dring er: Vær ikke bekymret, men bed (JF. FIL 4,6).

Kr is ten bøn er  i følge Jesus den tr ygge 
og nære relat ion,  som et  l il le  bar n kan 

have t il  s in  far  el ler  mor.

Hvorfor beder 
vi i Jesu navn?

A f B ø r g e H a a h r A n d e r s e n ,  r e j s e p r æ s t  o g l æ r e r  p å D B I

SE RIE :  KIR KE NS VANER
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Abigail var både klog og smuk (1 SAM 25,3). Hun 
var gift med den hårde og onde Nabal, som kom 
i konflikt med David. Abigail udviste klogskab og 
handlekraft ved at bringe mad til David og hans 
folk og ved at føre en argumentation overfor 
David, som han måtte bøje sig for.

Hulda var profetinde i Jerusalem (2 KONG 22,14-

20). Da man på kong Josijas tid fandt lovbogen i 
templet og ikke vidste, hvordan man skulle for-
holde sig til dens alvorlige domsord, henvendte 
man sig til Hulda. Hun svarede med alvorlige ord 
fra Gud, der hjalp kongen og folkets ledere til at 
handle efter pagtsbogens ord.

Ordsprogskvinden har vi ikke navn på, så hun 
er måske mere et ideal, end en konkret person 
(ORDSP 31,10-31). Hun er arbejdsom, fremsynet 
og innovativ. Hun investerer og øger 
familiens velstand. Samtidig er 
hun gavmild overfor de fattige 
og hjælper gerne dem, som 
har brug for det. Hun vi-
ser omsorg for sin egen 
familie og i lokalsam-
fundet lægges 
der mærke til 
hendes kvali-
teter. Hendes 
mand og 
sønner er 
stolte af 
hende. Midt i 
sin foretagsom-
hed lever hun 
med Gud og lader 
sit liv præge af ham.

K VINDER I  DE T NYE TES TAMENTE
Maria er søster til Martha og er interesseret i 
Jesu undervisning (LUK 10,38-42). Hun sætter sig 
nysgerrigt sammen med de mandlige disciple og 
lytter til Jesus. Hun udtrykker både sin skuffelse 
over, at Jesus svigtede, da Lazarus var syg (JOH 

11,32-33) og sin glæde over, at han kaldte ham til 
live igen (12,3).

Nymfa i Laodikea (KOL 4,15) havde en menighed, 
som holdt til i hendes hus. Hun hilses af Paulus 
sammen med de andre kristne ledere i byen.

Priskilla åbnede sammen med sin mand deres 
hjem for menigheden, uanset om de boede i 
Korinth, Efesos eller Rom. Hun var også med til 

at oplære den uslebne prædikant 
Apollos i troen (APG 18,24-26).

Føbe var menighedstjener i Kenkreæ og var til 
hjælp for mange inklusive Paulus. Det er sand-
synligvis hende, der bringer Romerbrevet til 
menigheden i Rom som Paulus’ budbringer. 

Filips fire døtre var ikke gift endnu, da Paulus 
kommer forbi deres hjem i Cæsarea, men de 
bidrog aktivt til menighedens opbyggelse ved at 
profetere (APG 21,9).

Flere kvinder i både GT og NT kunne nævnes. 
Men disse er tilstrækkelige til at vise, at en kri-
sten kvinde kan man være på mange måder, og at 
Gud bruger kvinder i mange tjenester til gavn for 
hele hans menighed og til hans egen ære.
     

BIBE LENS 
BE T YDNINGSFULDE 
K V INDER
Mænd f ylder  meget  i  Bibelen,  og der for 
over ser  v i  let  de mange kvinder,  som spil ler  en 
vigt ig  rol le  under vejs  i  den bibelske his tor ie.

A f  H e n r i k  N y m a n n  E r i k s e n ,  D B I ’s  r e k t o r

Det er værd at gøre opmærksom på kvinderne i 
Bibelen af flere grunde. Udover at spille en rolle 
i Guds frelsesplan har de været identifikations-
figurer og rollemodeller for kvinder i kirkens 
historie. De kan med deres personlighed og den 
rolle, de spillede, give frimodighed til nutidens 
kvinder, der ønsker at tjene Gud. De er også med 
til at modvirke kønsstereotyper, fordi de er så 
forskellige, og dermed giver plads til kvinder med 
forskellig personlighed og udrustning. Endelig er 
de bibelske kvindeskikkelser med til at sikre, at 
rummet for kvindelig tjeneste i kirken ikke bliver 
for smalt. Der skal jo være plads til både Debora, 
Miriam og Føbe. Her følger en superkort præsen-
tation af nogle af Bibelens kvinder.

K VINDER I  DE T  GAMLE  TES TAME NTE
Sara var gift med Abraham og var barnløs, indtil 
hun højt oppe i årene fik en søn. Det fortælles 
om hende, at hun var så smuk, at der blev lagt 
mærke til det (1 MOS 12,11). Hun havde sit eget telt 
(1 MOS 24,67), hvilket vidner både om velstand, men 
også om selvstændighed.

Shifra og Pua var jordemødre for israelitterne, 

mens de var trælle i Egypten (2 MOS 1,15-21). Da 
Farao befalede, at de skulle dræbe de nyfødte 
drengebørn, udviste de mod til civil ulydighed 
og undlod at følge hans befaling. Deres loyalitet 
overfor Gud var større end overfor den mægtige 
Farao. Mange drenges liv blev reddet ved deres 
mod.

Mirjam kaldes profetinde og var søster til 
Moses. Hun førte an i dans og lovsang, da israelit-
terne var kommet frelste igennem havet (2 MOS 

15,20). Hun var med i ledergrupper under ørken-
vandringen og omtales senere således af profeten 
Mika: ”I spidsen for dig sendte jeg Moses og Aron 
og Mirjam” (MIKA 6,4).

Debora havde en rolle som profetinde og 
dommer i Israel. Folk opsøgte hende under 
”Deborapalmen,” når de havde konflikter, og hun 
fungerede som dommer i deres retssager (DOM 4,4-

5). Hun gav Barak moralsk og politisk støtte ved 
at bakke ham op i opgøret med den diktatoriske 
konge i Hasor.

Jael levede på samme tid som Debora og 
udviste snuhed, mod og handlekraft, da hun slog 
undertrykkernes general Sisera ihjel med en telt-
pløk. Dermed hjalp hun på et afgørende tidspunkt 
israelitterne til sejr.
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Påsken har et 
sejrsbudskab!

Jeg hader døden. Det er slet ikke naturligt at dø. 
Døden er kommet ind med syndefaldet. Døden 
kom med et menneske, Adam. Adams børn og 
børnebørn arvede døden, der var konsekvensen 
af Adams oprør mod Gud. Døden som den fysiske 
død. Og døden som det mistede fællesskab med 
Gud, den evige død, fortabelsen. Arven fra Adam 
er årsag til meget lidelse og død i verden. Den 
sætter så mange skræmmende spor. Et ungt 
menneske, jeg kendte, valgte i desperation over 
forældrenes skilsmisse at sætte sig op på en 
motorcykel og med fuld fart køre sig selv i døden. 
I afskedsbrevet afslørede han, at det ikke bare var 
en uheldig motorcykelulykke.

OPS TANDEL SENS FAK TUM
Jeg hader døden. Desto mere kommer jeg også til 
at elske livet. Jesu fysiske opstandelse påskemor-
gen er det mest revolutionerende, der nogensinde 
er sket. Det er ikke underligt, at kvinderne ved 
graven var så rystede, at de ikke sagde noget, 
for de var bange. Så konkret skete det. Englens 
budskab var ikke til at misforstå: ”Han er opstået, 
han er ikke her.” Det er en understregning af 
opstandelsen som et håndgribeligt faktum. Ikke 
bare et forkyndt faktum. 

Den tidligere biskop, Steen Skovsgaard, skrev 
i Lolland-Falsters stiftsblad: ”Der er dem, som 
påstår, at Jesus ikke opstod sådan rigtigt, ”i 
virkeligheden”. At det hele bare er og skal forstås 
symbolsk. At Jesus opstår i prædikenen eller i 
gudstjenesten. Eller at troen på opstandelsen ikke 
er så afgørende. At man i øvrigt godt kan være 
kristen uden at tro på opstandelsen. Men det er 
løs tale. For Kristus er opstanden. Han er virkelig 
opstanden!” 

JESU SEJR
Opstandelsens faktum giver det håb, som trodser 
død og ulykke i verden. Det må have været en 
klam fornemmelse for Djævelen at vågne op 
påskemorgen og konstatere, at han havde fået sit 
dødsstød, nu hvor han lige troede, han havde fået 
krammet på Jesus!

Jesu sejr over døden er pantet på forsoningen. 
Var Jesus blevet i graven, ville han bare være 
død som enhver anden forbryder, der var blevet 
henrettet. Ved opstandelsen bekræfter Gud, at 
forsoningen er sket. Synden er sonet, skylden 
er betalt. Dommeren har flyttet sig fra dommer-

Jesu f ysiske ops t andelse påskemorgen 
er  det  mes t  revolutionerende,  der 

nogensinde er  sket .  Ops t andelsens 
faktum giver  det  håb,  der  trodser  død 

og ulykke i  verden.

A f J e n s K a l t o f t ,  c a n d . t h e o l .  o g s o g n e p r æ s t  i  H e r l e v  K i r k e

sædet til korset. Han tog selv straffen og åbnede 
dødsrigets porte. Opstandelsen bekræfter, at Jesu 
offer på korset langfredag gælder. Gud har sagt 
OK for det. 

LANGFREDAG OG PÅSKEMORGEN
Langfredag og påskemorgen hænger sammen. 
Det gør de på samme måde som blomsten og 
blomstens duft. Langfredag er påskeliljen og 
påskemorgen er påskeliljens duft. Jesu fysiske 
opstandelse er fundamentet under såvel troen 
som håbet. Var Jesus ikke gået ud af graven, så 
ville alt være tomt. Uden Jesu sejr over døden 
ville kristendommen og den kristne kirke have 
været død i år 33. 

DØDEN ER BESEJRE T
Jesu sejr over døden betyder, at vores egen død 
er besejret. Ikke blot engang i fremtiden, men 
allerede nu. Der står i Johannesevangeliet: ”San-
delig, sandelig siger jeg jer: Den, der hører mit 
ord og tror ham, som har sendt mig, har evigt liv 
og kommer ikke for dommen, men er gået over 
fra døden til livet.” (JOH 5,24). Vi har del i sejren 
allerede nu!

Det helt fantastiske er, at de troendes opstan-
delse er sikret ved Kristi opstandelse. ”Men nu 
er Kristus opstået fra de døde som førstegrøden 
af dem, der er sovet hen” (1 KOR 15,20). Jesus er 
førstegrøden, så følger resten af høsten efter – 
senere. Førstegrøden er et ord fra offersproget 
i den gamle pagt. De første aks af høsten skulle 
bringes som et offer. Når de var høstet, var årets 
høst sikret. Derefter kunne resten af indhøstnin-
gen begynde. 

Førstegrøden bruges i Ny Testamente i over-
ført betydning. Det, at Kristus er opstået som 
førstegrøden af de hensovede, giver løfte om den 
høst, som skal komme for dem, som dør i troen 
på ham. Kristus er virkelig opstanden, og vi skal 
følge ham efter og få del i opstandelsen. Han vil 
gøre alle levende, når han kommer igen. Det er 
enhver kristens håb og overbevisning, at vi en 
dag skal opstå til evigt liv.

Den verdensberømte vækkelsesprædikant Billy 
Graham udtalte en gang: ”En dag vil du læse eller 
høre, at jeg er død. Du skal ikke tro et ord af det. 
Jeg vil være mere levende, end jeg er nu. Jeg vil 
bare have ændret min adresse. Jeg vil være gået 
ind i Guds nærvær.”
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Stor
erfaring,
høj
kvalitet

Ring eller skriv til os JJ

ProcessManager ApS
Univate by Symbion
Njalsgade 76 4. sal
2300 København S
Telefon: 32 20 36 20
E-mail: info@process-manager.dk

ISO Certificering
Bliv klar på kun 3 måneder
En ISO certificering styrker jeres forretning

Scan QR koden 

ISO 9001 - kvalitet
Handler om de produkter og ydelser, som I 
leverer til jeres kunder. De skal være 
forudsigelige og hele tiden forbedres!

ISO 14001 - miljø
Standarden sætter fokus på at reducere din 
virksomheds miljøpåvirkning gennem hele 
værdikæden.

ISO 45001 - arbejdsmiljø
Sætter fokus på et sundt og attraktivt 
arbejdsmiljø til glæde for både medarbejdere, 
ledere og ejere.

ISO 27001 - informationssikkerhed
Standarden sikrer, at I kommer omkring alle 
emner, og ud i alle hjørner, i denne særdeles 
vigtige og aktuelle disciplin.

Vi tager ejerskabet!
Vi tager det samlede ejerskab fra start og indtil I har certifikaterne på væggen!

Og det til en fast pris og uden overraskelser!

J A C O B  M U N K

At se Gud i skønheden
Skitser til en teologisk æstetik
Kolon | 128 sider | 149,95 kr.

Jacob Munk 
ønsker i denne 
bog at udfolde 
tesen: at det 
er muligt 
at se Gud i 
skønheden. 
Ikke at skøn-
heden er et 
bevis for Guds 
eksistens, men 
snarere at den 
udgør en erfa-

ring, der synes at resonere bedre med 
et kristent verdensbillede end med et 
ateistisk. Selv har han erfaret, hvor-
dan skønhedserfaringen kan være en 
åbning ind i troens virkelighed.

Forlagsgruppen Lohse 
7593 4455 | lohse.dk

L A R S  M A L M G A A R D  J E N S E N  & 
M I C H A E L  A G E R B O  M Ø R C H

Virkeligt nær
En lille bog om nadveren
Credo | 152 sider | 179,95 kr.

Nadveren 
er kirkens 
kraftkilde. Al-
ligevel er der 
en risiko for, 
at vi glemmer 
dens egentlige 
indhold og 
værdi.

Med denne 
bog ønsker 
forfatterne 

at »genfortrylle« nadveren og åbne 
læserens øjne for de skatte, som dette 
enkle ritual rummer.

Forlagsgruppen Lohse 
7593 4455 | lohse.dk
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19 studerende og 2 lærere fra 
DBI var i slutningen af februar 
på tur i Vestjylland – og tusind 
tak for det, Vestjylland! I tog 
simpelthen godt imod dem og 
lod dem prædike og fortælle i 
jeres missionshuse og på efter-
skolerne.

De var spændte på at komme 
afsted – sådan er det altid, når 
man har en opgave – men det 
blev en rigtig god oplevelse at 
mødes med alle jer! Også stor 
tak til Lise Skydstofte, der bød 
på kaffe og gratis bøger til de 
studerende fra hendes mands 
betydelige bogsamling. Det var 
en stor velgerning! 

Informationsturen er en god 
måde for de studerende til at 
prøve at prædike måske for 
første gang. Og så er det også 
vores måde at komme rundt 
til jer og sige tak for, at I beder 
for os og støtter os på så mange 

Tusind tak til
Vestjylland!
A f  s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n  L o d a h l  Pe d e r s e n

måder. Næste år går turen til 
Trekantsområdet!

UNDE RSKUD  I  2022 
TRODS S TOR E  GAVER
Revisionen er ikke overstået 
endnu, men det bliver formo-
dentlig til et underskud i 2022 
på ca. 360.000 kr. Det er vi ikke 
overraskede over, for ekstra-
udgifterne var mange. Men vi 
er dybt taknemlige for, at I al-
ligevel i dette vanskelige år gav 
så mange gode gaver!

I dette blad er der mulighed 
for at tegne en fast giveraftale. 
Det vil vi gerne opfordre til, 
for det gør det lettere for os at 
lægge realistiske budgetter.

Kontakt økonomimedar-
bejder Maria Popp Jensen, 
2526 5503 / mpj@dbi.edu for 
spørgsmål.
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Tak for
· En r igt ig  god 

infor mations tur  t il 
Ves tjyl land

· En god s t ar t  på 
forår ssemes teret

·  Al le  jer,  der 
beder  for  DBI

Bed for
· Indsigt ,  ar bejdsglæde 

og udholdenhed 
·  At  v i  for tsat  kan sende 

gode teologer  ud
· At  v i  for tsat  kan give

en god uddannelse

Kontakt 44 51 73 37

Jeg  s kr iver  dette  kor t  t id  ef ter,  at  DBI’s 
s tuderende er  kommet hjem fra  en f ire  dages 
infor mations -  og prædikentur  t il  Ves tjyl land 
–  og  det  var  altså en fant as t isk  oplevelse!


